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Abstract. The aim of the study is to consider the effect of the subduction regime on the formation of heat flow, which 
is associated with a high water content in the mantle wedge in the Pakistani segment of the subduction zone due to the 
squeezing of water by seismicity from the rocks of the subducting Arabian Plate. The research method is the modeling of 
dissipative heat generation and convective removal of dissipative heat to the daytime surface. This shows that, taking into 
account the non–Newtonian rheology of the medium and phase transitions in the mantle, the water content in the Pakistani 
part of the mantle wedge is increased by 0.5 wt%, the activation energy is lower by 45 kJ mol-1, and the maximum anomalous 
heat flow is 102 km farther from the deepwater trough than in the Iranian part of the subduction zone. As a result, the viscosity 
in the mantle wedge and the power of dissipative heat release decrease, and the abnormal heat flow in the rear of the Pakistani 
part of the trench decreases. It can be concluded that as a result of geodynamic research and analysis of the heat flow in the 

Pakistani part of the Makran subduction zone, it is less than in the Iranian part of this zone by  8%. At the same time, the 
rate of subduction of the Arabian Plate, on the contrary, is 1.5 times higher (and the angle of subduction is slightly lower) in 
the Pakistani segment. At first glance, this paradoxical distribution of the heat flow anomaly is associated with various 
subduction regimes: smooth aseismic sliding occurs in the Iranian part, and strong earthquakes with a period of about102 
years are observed in the Pakistani part.  

Keywords: geodynamic studies, Macran tectonic zone, mantle wedge, angle and rate of subduction, hydrocarbon 
deposits. 

Аннотация. Цель исследования – рассмотреть влияние режима субдукции на формирование теплового 
потока, которое связано с бóльшим содержанием воды в мантийном клине в Пакистанском сегменте зоны субдукции 
вследствие выжимания сейсмичностью воды из пород субдуцирующей Аравийской плиты. Метод исследования - 
моделирование диссипативного тепловыделения и конвективного выноса диссипативного тепла к дневной 
поверхности. Это показывает, что с учетом неньютоновской реологии среды и фазовых переходов в мантии в 
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Пакистанской части мантийного клина содержание воды повышено на 0.5 весовых %, энергия активации ниже на  

45 кДжмоль–1, а максимум аномального теплового потока на  102 км дальше от глубоководного желоба, чем в 
Иранской части зоны субдукции. В результате вязкость в мантийном клине и мощность диссипативного 
тепловыделения уменьшаются, и аномальный тепловой поток в тылу Пакистанской части желоба падает. Можно 
заключить, что в результате геодинамического исследования и анализа теплового потока в Пакистанской части 

зоны субдукции Макран, что он меньше, чем в Иранской части этой зоны на  8%. При этом скорость субдукции 
Аравийской плиты, напротив, в 1.5 раза больше (а угол субдукции несколько меньше) в Пакистанском сегменте. 
Такое на первый взгляд парадоксальное распределение аномалии теплового потока связано с различными режимами 
субдукции: в Иранской части происходит плавное асейсмичное скольжение, а в Пакистанской наблюдаются сильные 

землетрясения с периодом 102 лет. 
Ключевые слова: геодинамические исследования, тектоническая зона Макран, мантийный клин, угол и 

скорость субдукции, месторождения углеводородов. 
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